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Vítání občánků
Ve středu 12.10.2022 se konalo slavnostní vítání nových občánků města Hanušovice. Starosta města Marek Kostka přivítal 13 nej-

mladších občánků -  6 děvčátek a 7 chlapců, kteří se narodili v roce 2021 - 2022. 

     
Noví občánci byli zapsáni do Pamětní knihy a starosta města Marek Kostka předal každé mamince květinu, finanční dar a plyšovou 

hračku pro dítě.

Dětem přejeme zdraví, štěstí a rodinnou pohodu. 
 Bc. Blažena Machovská
 matrikářka

Kubová Magdalena Bursa David
Šinkovská Šarlota  Fišer Martin
Šulajová Adéla Hýbl Daniel
Trojáková Eva Kuča Matěj
Zatloukalová Ella Michalčák Hugo
Zatloukalová Lilien Růžička Eliáš
  Schneider Adam     

Vážení a milí spoluobčané,
rok utekl jako voda a máme před sebou ty nejkrásnější svátky roku. Vánoční svátky, 

které jsou časem určeným především pro zpomalení celoročního shonu, časem, který 
trávíme s rodinou, přáteli a blízkými. Tento rok přinesl mnoho těžkostí a trápení, pře-
devším válečnou situaci na Ukrajině a následné neúměrné zdražování energií, které se 
dotýká nás všech. Ale i přes to tento těžký čas hodnotím velmi pozitivně, protože veškeré 
nesnáze, které nás v životě potkají, nás můžou posílit a ukázat nám novou cestu. Také 
tyto situace ukazují, jak se umíme spojit a pomáhat v těžkých situacích jeden druhému. 
Věřím však, že i tak náročnou dobu společně zvládneme. 

Proto mi dovolte, abych vám všem popřál krásné a veselé Vánoce plné lásky, klidu, 
odpočinku a nezapomenutelných chvil se svými nejbližšími a do nového roku 2023 vám 
přeji hodně zdraví, štěstí a osobních i pracovních úspěchů!

  Váš starosta Marek Kostka

Vánoční přání



3

zpravodaj

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

titulka_zari.pdf   1   26.08.2020   21:40:28

Vánoční sbírka pro nalezené či opuštěné pejsky
Město Hanušovice a městská policie, umisťuje každý rok několik pej-

sků do záchytných kotců, které má město k dispozici. Rok 2022 nebyl 
výjimkou, odchycena byla desítka psů, mezi kterými byli pejsci nalezení, 
zaběhnutí, nechtění nebo odebraní.

I v letošním roce bychom chtěli oslovit Vás občany a uspořádat sbírku 
pro čtyřnohé chlupáče. Sbírka je určena všem, kterým není osud těchto 
pejsků lhostejný. Sbírka bude probíhat v měsíci prosinec a leden, kdy se 
můžete zapojit buď formou finančního, nebo materiálního příspěvku. 
Pejskům můžete věnovat zejména granule (značky: BRIT, EUKANUBA, 
FITMIN, ROYAL CANIN), konzervy, pamlsky, deky a tolik potřebnou hře-
jivou stélku do kotců. 

Z minulé sbírky víme a moc si toho vážíme, že mezi obyvateli měs-
ta Hanušovice jsou lidé, kteří mají kladný vztah ke zvířatům a projevili 
svým dárcovstvím velkou míru solidarity. 

V letošním roce jsme pomohli najít domov třem pejskům. Kříženci 
NO Lordovi, kříženci Dastymu a kříženci Rokymu. Je až s podivem, jak 
daleko z Hanušovic pejsci odjíždějí za novým životem. Rekordmanem 
v délce hledání nového domova se stal pro letošní rok pejsek Dasty 
(pro nás Piškot). Mladý, krásný, energický čtyřnohý kamarád, který 
svou milující smečku našel až kousek za Brnem. Věříme, že na špat-
né okamžiky ze svého krátkého života Piškot rychle zapomněl a nyní 
prožívá psí sen.

Obrovské díky za pomoc při práci s pejsky se sluší vyslovit sl. H. Vo-
kurkové, která je přes pejsky machr a velká srdcařka. Velké díky patří 
i celému týmu veterinární ordinace v Hanušovicích, z. s. organizacím 
pod záštitou paní R. Pohludkové a M. Harbichové. V neposlední řadě 
pracovníkům města Hanušovice. 

O sbírce se můžete zmínit svým přátelům, rodině a kolegům v práci. 
Pokud máte kladný vztah ke zvířatům a chcete se aktivně zapojit do 

vánoční sbírky pro nalezené a opuštěné pejsky, buďte před Vánoci vel-
korysí a společně s námi přispějte na dobrou věc. 

Případnou materiální pomoc můžete pejskům přinést na Městský 
úřad v Hanušovicích v měsíci prosinci a lednu, každé pondělí a středu 
od 12.00 do 17.00 hodin na podatelnu města. 

Případnou finanční pomoc můžete zaslat na účet č. 19-
0000624841/0100 (KB) města Hanušovice a do zprávy uveďte 
¨Vánoční sbírka pro pejsky¨. 

Za přinesené potřeby a finanční pomoc pro pejsky Vám děkujeme.  

 Starosta Marek Kostka

Silový trojboj Holba Hanušovice, z.s.
Dne 12.11.2022 se konalo v Rakovníku 6. Otevřené Mistrovství 

České republiky dorostu, juniorů a masters v klasickém benčpresu, 
kterého se zůčastnili i dva naši závodníci. Jako první nastupoval 
v kategorii M3 (60-70let) do 83kg Jaroslav Zimola, který podal 
skvělý výkon a výkonem 120 kg ze třetího pokusu svou katego-
rii vyhrál. Jako druhý nastupoval Lubomír Růžička v kategorii M2 
(50-60let) nad 120kg. Jako vždy podal skvělý výkon, ze třetího 
pokusu 200 kg mu po boji vynesl vítězství a stal se tak Mistrem 

ČR (již po páté). Dále se mu podařil i další úspěch, když zvítězil 
i v absolutním pořadí kategorie M2. Mistrovství ČR se zúčastnilo 
rekordních 180 závodníků a závodnic z  34 oddílů celé ČR.

Závěrem bych rád poděkoval Městu Hanušovice a Pivovaru Hol-
ba Hanušovice za podporu.

 Za Silový trojboj Holba Hanušovice,z.s.
  předseda spolku Růžička Lubomír
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Toulky Hanušovicemi v 50. a 60. letech minulého století
Jsem dalek tomu, abych si činil nárok na pojmenování „pamětník“, 

ale přece jen něco pamatuji. Zároveň bych chtěl poprosit ctěné čtenáře 
o pochopení případných omylů, které zde najdou. Vždyť jak zpíval Wal-
da Matuška – to všechno vodnééés čas. Chtěl jsem se s Vámi projít Ha-
nušovicemi s pamětníky (nechtěl jsem je původně jmenovat vzhledem 
k věku, ale učiním na konci tohoto článku výjimku, všechny je vyjmenu-
ji). Přece nebudu ten pamětník sám. A tož pojďme a rozhlédněme po 
Hanušovicích v oné době.

Začínáme na Rychtě, která jako restaurace v té době fungovala jako 
výletní pro procházky s rodinou v nedělním čase. Pro mladší, tehdy se 
pracovalo i v sobotu. Zde vládl pan Švub, který v zimě se svou bílou 
kobylkou zásoboval bufet na kluzišti. A dobře. Sejdeme na silnici a pů-
jdeme po ní trošku nahoru až k obchodu s potravinami paní Tomšů, kde 
si uděláme malou zásobu na výlet. O trošku níže za potokem uvidíme 
povoznictví - pan Mareček. Jdeme dál a na místě dnešního sběrného 
dvora byla stolárna pana Šindlera (možná Schindlera), což ale není mo-
mentální problém. Ještě jsem zapomněl obecnou školu pod Rychtou, 
kde učila paní učitelka Skotáková-Matyášová a paní učitelka Rygálová. 
Blížíme se k pekařství pana Kozáka dnes čp.344 a hned pod ním bylo 
kovářství. Zde vládl pevnou kovářskou rukou pan Pátek. Nyní čp. 348

U budovy bývalého MNV, dnes patří Lesům ČR, zabočíme na silnici  
k Jindřichovu a tam sídli další pekař pan Gábler, dnes dům 386. Vrátíme 
se na Hlavní ulici a hned za křižovatkou byla restaurace Odborový dům, 
kde kraloval pan Kovář a zároveň obsluhoval benzínovou pumpu a pěk-
ně ručně, pákou. Nahoře bylo kino, lístky zde prodávala slečna Hanza-
lová, za 1, 2 a 3 koruny, což je dneska nepředstavitelné. Přímo naproti 
budovy bývalého MNV byla hasičská zbrojnice, říkalo se jí hasičárna. 
Přes silnici bylo knihtiskařství pana Gericha, dále pak obuvník pan No-
vák a řeznictví, kde prodávala paní Baslarová. Ve vedlejším domě měl 
svoji dílnu i pan Diviš, opravy radiopřijímačů. Poznámka, tehdy televizo-
ry nebyly. Pan Diviš byl jedním z majitelů automobilu Aerovka, druhým 
byl pak pan Gronych – holič. Za tímto domem čp 399 bylo zahradnictví 
pana Valenty se skleníky, tam jsme chodili na jaře pro přísadu a před 
MDŽ pro bramboříky, sídlil zde i podnik Komunální služby Hanušovic  
a prodejna zeleniny paní Strakové.

V budově dnešní Formanky byl koloniál pana Holomka, dále cuk-
rárna pana Nárožného, později holičství a kadeřnictví a dnes prodejna 
Elektro pana Jindry. Ve dvoře pak měl prodejnu i pan Gerich. Pamatuji 
si na něj, lépe řečeno na jeho silnou motorku, snad BMW se sajdou, ve 
které vozil své dva malé psíky. Vedlejší budova byla bývalá měšťanská 
škola, i s budovou naproti čp. 110. Učilo se tehdy dvousměně, pro velký 
počet žáků, než se otevřela nová škola v Branné i pro děti z Jindřicho-
va. A dokonce po otevření nové Základní školy v Hanušovicích zde byl 
umístěn jeden ročník zemědělského učiliště. Ale tento projekt po roce 
skončil.

Přejdeme koleje a vlevo byla prodejna řeznictví a nucený výsek pan 
Kouřil. Zabočíme na Hynčice a hned za křižovatkou je pohostinství Jed-
nička, podle čp. 1. Zde vládla paní Bosáková. Po ukončení pohostin-
ské činnosti zde bylo krejčovství, kde šéfoval pan Šťastný. Vrátíme se 
zpět na Hlavní ulici. V místě dnešní budovy Policie ČR stál nízký domek  
s vysokou střechou, což byla školní jídelna. A v prostoru dnešního ŠPVS 
stála budova, kam se svážel dobytek z okolních statků. Pak následuje 
lékárna, lékárník pan Kamelander. Pozor, dnešní hračkářství a papír-
nictví sídlilo naproti v budově zvané parlament, vedoucí paní Záhorová. 
V téže budově pan sídlil mistr švec pan Weiter, který hlavně opravoval 
místním fotbalistům kopačky a to tak, že na podrážky přibíjel kožené 
špunty. Tehdy nebyly kopačky dnešní podoby, ba ani ty pozdější s vy-
měnitelnými špunty. Hrálo se na škváře a občas vykoukl z pod podrážky 
hřebíček a byla nutná oprava. Pan Weiter byl i výborný bek SK, později 

Jiskry Hanušovice. Ještě měl spolupracovníka pana Nováka. Navíc zde 
byla prodejna tabáku s paní Notasovou. Pokud si ještě někdo vzpome-
ne, jaká dílna, nebo prodejna byla umístěna v prostorách dnešního 
papírnictví s hračkářství, kam se přestěhovala z budovy parlamentu, 
budu rád. Zatím si ani já, ani moji pomocníci pamětníci nemůžeme 
vzpomenout.

Ještě jsme před kolejemi zapomněli na výkupnu lnu od místních rol-
níků, výkupnu vedl pan Klepal a nahoře na Vyhlídce čp346 bylo krejčov-
ství manželů Kargerových, kteří měli i dílnu v budově parlamentu

Za přejezdem byla přádelna Lenas a v parku kluziště, dále zde byla 
i letní kuželna. I sem se chodilo v neděli na procházky. Vracíme se 
na Hlavní ulici a hned za starým mostem bylo holičství a kadeřnictví 
manželů Šustalových. Tento domek pak musel ustoupit stavbě nového 
mostu přes řeku Moravu. Pod ním byl fotoateliér Klimeš a tam kde sídlí 
Hanušovická obchodní, byl další koloniál pana Taláčka, později vedoucí 
pan Sklenář.

Přejdeme silnici na ulici Dukelskou a zde hned za přejezdem v domě 
čp. 128 jsou jesle a naproti v budově čp. 107 byla spořitelna s nezapo-
menutelnou paní Saňkovou a lesní správa. Ještě ke spořitelně, ta se 
pak přemístila do budovy, kde je dnes herna (vedle Městského úřadu). 
Za spořitelnou pak bylo povoznictví pan Kuběnka a opravy obuvi pan 
Kristek, dnes je tam Římsko-katolická farnost. Následuje bývalá topírna 
ČSD, kde je tomu konec a povoznictví pan Stanzel.

Další v této uličce pak byla prodejna mléka (pěkně do konvičky)  
s paní Marií Jankovou. Naproti výtopny se v budově vykupovaly země-
dělské produkty od místních rolníků. Říkalo se tomu zemědělské druž-
stvo, přesný název nevím.

Tak to jsme prošli Dukelskou ulici a pěkně zpět na Hlavní. Pod kolo-
niálem Taláček bylo sklenářství Valentin Klimo, což byla poslední zá-
chrana pro pány kluky, jejichž výkony s balonem, nebo práci s prakem 
odnesla okna. A aby si osladili život tito hošánci, tak hned vedle byla 
cukrárna pana Macha. Na místě dnešního Domu kultury stála dílna na 
opravy zemědělských strojů, pan Klát. Naproti přes silnici v prostoru od 
ulice Dukelská až skoro po Mateřskou školku byla velká pila s národ-
ním správcem panem Havelkou a panem Bučkem, účetní tam byl pan 
Krejza.

Před poštou bývala prodejna obuvi, paní Adamská a oděvy paní 
Matysová. Pošta je stále na stejném místě, ale na místě Zdravotního 
střediska uvidíme sokolovnu, za ní za Moravou fotbalové hřiště a vedle 
sokolovny odbíjenkářský kurt. Následuje Drogerie s vedoucím panem 
Mičkou a pak něco, co by se dalo nazvat středisko elektrorozvodů, ří-
kalo se tomu ROL (přesný název bohužel neznám). Po přestěhování to-
hoto úřadu na nově postavenou „spínačku“ u Pivovarské restaurace, 
tehdy ještě obecné školy, zde byla uvedena do provozu mléčná jídelna 
s vedoucím Vraťou Passendorferem.

Budova dnešní, již bývalé restaurace Lido bylo Zdravotní středisko, 
kde ordinovali lékaři MUDr Rado, MUDr Janeček a MUDr Urbánek, ses-
třičky malá a velká Věra, jména si každý doplní, aby se i Vám čtenářům 
uvolnily mozkové závity. Napovím, Vinklerová a Krmelová. Nahoře pak 
zubaři – na ty se moc dobře nevzpomíná, ne proto, že byli zlí, ale ná-
vštěva zubní ordinace nepatří k příjemným zážitkům a tehdy zvlášť. Byli 
to dentisté pan Procházka, Zatloukal a Smutný. Aby stěhování lékařů 
nebralo konce, tak v místě dnešní ordinace MUDr Kubáčka byla prodej-
na Textilu, pan Beinhofner a poté paní Začalová. Hned vedle najdeme 
autoopravnu pana Kozáka a kousek dál pak prodejnu Masna-pan Slá-
dek. No a pak je prodejna Kovomat, pan Diňa, pak pan Krejčí a dál jeho 
žák pan Oulehla.

Zastavíme se na občerstvení v hotelu U nádraží, pojmenovaném 
po vedoucím panu Páťalovi U Páťala. Zde bylo příjemné posezení v 
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létě v zahradě, kde byla kuželna a každou neděli zde hrála k poslechu  
a tanci kapela pana Poláka. Na prostranství před nádražím pak stál 
malý domeček, noviny a tabák, kde prodávala paní Hattoňová. Jdeme 
po schodech na nádražní peron a koupíme si denní tisk v prodejně paní 
Hellarové a ten si přečteme v restauraci pana Emila Slováka, nejlépe 
ve dvojce, což byla na tehdejší dobu nóbl restaurace. Pan Slovák ně-
kolikrát denně chodil mezi hosty, u každého stolu se zastavil, uklonil, 
popřál dobrou chuť a vyptával se, jestli jsou hosté spokojeni.

V přednádražním prostoru pak stojí budova bývalého hotelu, který 
zde byl ještě za války, bohužel jméno si nepamatuji a ani kdy skončil. 
Později zde byla Hudební škola, jinak LŠU. Na konci pak je holičství a ka-
deřnictví Gronych. Ano, to je ten druhý majitel Aerovky v Hanušovicích.

Zpět na Hlavní ulici po ulici Nádražní a zde si můžeme koupit čers-
tvý rohlík u pekaře pana Diviše a to v domě čp.119 . Kousek zpět byla 
další prodejna potravin, pan Sklenář, později pan Mikuláš. Naproti 
byl další řezník pan Knápek, ale pak se zde otevřela obecní prádel-
na, což již mnozí zapomněli. Ale nic, já také. Další v pořadí je dům 
čp. 307, kde bývala četnická stanice, později přestěhována na ulici 
Sportovní.  Dále pak následuje sodovkárna a marmeládka, správce 
pan Nárožný. Dnes je zde pekárna. Podíváme se na ulici Sportovní, 
kde v domě čp.358 byl další koloniál pana Passendorfera, později se 
sem přemístila úřadovna tehdy již SNB, poté jesle Zetoru a nakonec 
je to rodinný dům. Ještě vedle pak vidíme klempířskou dílnu pana 
Langera.

Pokračujeme po Hlavní ulici pod dnešní pekárnu a budově čp. 400 
bylo plicní oddělení a rentgen. Po 2. světové válce bylo hodně případů 
TBC, proto tolik plicních ordinací. Naproti pak krejčovská dílna s mistry 
pány Matýsem a Šťastným a kolektivem žen. Později se dílna přestěho-
vala do budovy čp.1. A zde pak byla zřízena prodejna nábytku.

Ještě jsem zapomněl na ulici Školní, tam kde je dnes veterina, optika 
a čalounictví, byla velká mlékárna, správce pan Dvořák i s prodejnou 
mléka, opět do konviček. Tam se sváželo mléko z okolních statků a rol-
nických usedlostí.

Nožky nás již bolí, ale místo Pivovarské restaurace nacházíme obec-
nou školu a školku, ředitel pan Hubner a paní Zbořilová. Pochopitelně 

nezapomínáme na Pivovar. Ten zde stojí pěknou řádku let a bude stát 
dál. Vedle je „spinačka“ a pro nezasvěcené, v prostoru dnešního sídliště 
smeťák bylo po válce fotbalové hřiště. Tehdy byla na tomto hřišti hrací 
doba poněkud delší, protože hřiště bylo ohraničeno Moravou a v dolní 
části náhonem pro přádelnu Lenas. Pochopitelně se lovil každou chvíli 
míč z vody.

Za mostem přes Moravu bylo stolařství Bank, dnes truhlářství Krejčí,  
v prostoru dnešní prodejny Hruška stál statek pana Vozdy.

Přicházíme k bývalé přádelně Lenas později ZKL,a teprve nyní se 
můžeme občerstvit v hospůdce u paní Daškové. Je to hned za mostem 
vpravo.

Ještě ke školám, v Hynčicích byla také obecná škola, kde učila paní 
učitelka Mikulová.

A jedna rarita – Kolonka v té době nepatřila pod katastr Hanušovic, 
ale pod katastr Kopřivné. Sám si pamatuji jako klučina cestu k volbám 
pěšky s rodiči do Kopřivné. Kdy přesně došlo k přesunu, nevím, ale není 
problém to zjistit. Mohlo to být tak kolem roku 1953 plus-mínus.

Ještě další soukromý zemědělec byl pan Korčák na statku na dnešní 
ulici Za Moravou a pak již ne-existující statek pana Janka, a sice nad 
tratí ČD na Staré Město.

Tak dnešní procházka Hanušovicemi končí. Zcela jistě jsem na něco 
zapomněl, ale je na čtenáři, aby si vzpomněl, doplnil, případně opravil 
chyby. Budu jedině rád a bude to i prospěšné pro pamětníky a nejen pro 
ně, oživit si vzpomínky na „minulé století“. A propos, prosím doplňujte 
chyby fotografiemi, tedy pokud je máte. Děkuji za účast na pochodu.

Ještě nakonec uvádím spolupachatele této procházky. Jsou to: Ho-
ráček Josef, Horáčková Marie, Fryčák Jan, Matýs Jan, Matýsová Marie, 
Baslar Josef, Damková Jolana, Havelková Marie a Lančová Hana.

Doufám, že jste došli v pořádku, alespoň ve vzpomínkách a omluví-
te případné historické nedostatky nejen mně, ale i spolupracovníkům  
a těším se na případné reakce čtenářům.

Děkuji za pozornost.

 Vzpomínal Pavel Lanča

Liga v crossmintonu s badmintonovým turnajem
Poslední turnaj, který byl v roce 2022 součástí Ligy ČSC v crossmin-

tonu,  se v  listopadu uskutečnil v Hanušovicích. A to i přes problema-
tickou kapacitu tělocvičny pro větší akce v tomto sportu. Všichni hráči  
a hráčky měli navíc možnost hrát kromě turnaje ve výkonnostních kate-
goriích v crossmintonu také badminton.  Ten se hrál také v kategoriích 
dle herní úrovně bez rozdílu věku a pohlaví. Účastníci obou disciplín tak 
soutěžili v „košíčkovém dvojboji“. Hráli začátečníci i pokročilí, děti, do-
spělí či senioři (věkový rozdíl mezi nejstarším a nejmladším účastníkem 
byl 68 let). 

A výsledkově se dařilo i domácím. V crossmintonu získala ve své ka-
tegoriích bronz Stanislava Veselá, stříbro Vojtěch Molčan a Jana Hégro-
vá, zlato Jan Molčan a Pavel Podvolecký. V celém košíčkovém dvojboji 
byla bronzová Jana Hégrová, stříbrný Vojtěch Molčan a zlatí Jan Molčan 
a Pavel Podvolecký. 

A také v celkovém hodnocení ligy za celý rok 2022 se ve výsledkové 
listině hanušovičtí hráči umístili na medailových pozicích:
- v kategorii Ž1  2. místo Stanislava Veselá a 3. místo Pravoslav Veselý    
- v kategorii Ž3 Jana Hégrová
- v kategorii Ž5 Pavel Podvolecký

Za zmínku také stojí, že hanušovičtí mají také několik vítězství ve ved-
lejších kategoriích dle věku v celkovém hodnocení ligy, nejstaršího i nej-
mladšího hráče ligy a také nejpočetnější rodinu, která se ligy zúčastnila. 
A právě účast celých rodin bez rozdílu výkonnosti, soupeření s vyrovna-

nými soupeři a fair play jsou hlavní myšlenky celé ligy v crossmintonu. 
Příště se můžete zapojit i vy. V crossmintonu je vyhlašováno dokonce 
7 kategorií dle úrovně hry, takže hrát může opravdu kdokoliv. I úplný 
začátečník.  Případné dotazy zodpovíme na hanusovacek@seznam.cz 
nebo skhanusovice@seznam.cz.

Hry pro seniory
SPV Hanušováček organizuje od letošního školního roku také pravi-

delné hodiny pro seniory. Náplní hodin je kromě společného setkávání 
především seznamování s různými nenáročnými pohybovými aktivi-
tami a jednoduchými hrami či sporty. V seznamu již uskutečněných či 
plánovaných aktivit jsou např. střelba na florbalovou branku, hod na 
basketbalový koš, petanque, cornhole, kubb, mölkky, snag golf, střel-
ba ze vzduchovky, lukostřelba a mnoho dalších. Skupina je v tuto chvíli 
naplněna, ale případný zájem o připojení do skupiny můžete napsat na 
mail hanusovacek@seznam.cz.  Ve chvíli, kdy budeme skupinu opět 
rozšiřovat či doplňovat Vás budeme kontaktovat přednostně.   

SPV Hanušováček a Sportovní klub Hanušovice
přejí svým členům i ostatním spoluobčanům,

partnerům, příznivcům a jejich rodinám
prima Vánoce.
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Podzimní víkendovka měla jasný cíl. Motivovat děti k dalšímu studiu

V rámci projektu Hanušovice společné, který je financován z Norských 
fondů, motivujeme a podporujeme děti z vyloučených lokalit, aby pokra-
čovaly ve vzdělávání i po ukončení základní školy.

Ze zkušenosti víme, že zájem dětí je potřeba vzbudit co nejdříve. Proto 
se věnujeme dětem už od šesti let. Psalo se 4. listopadu, když jsme se 
sedmnácti dětmi ve věku 6-13 let vyrazili do Stříbrnic na víkendový pobyt 
s nabitým programem. 

Co jsme tam dělali?
Děti si vyzkoušely své schopnosti při luštění záludných šifer a modelo-

vání výrobků z keramiky pod dohledem Barbory Zelené, která má v Jese-
níkách keramickou dílnu Keramika z hor.

Na programu byla také beseda se studentkou Střední odborné školy 
V Šumperku, obor cestovní ruch. Ve svém vyprávění se s dětmi podělila 
o své zkušenosti ze studia. Otevřeně mluvila o svých obavách, očekává-
ních, o tom, kolik jazyků se učí a také, že v rámci studijní praxe cestuje. 
Na zahraniční stáži, kde pracovala na recepci v hotelu, viděla poprvé 
moře. To byl zážitek! 

Protože ale cestovní ruch nemusí být pro každého, věnovali jsme se  
i řemeslům. Jak vypadá práce mlynáře, skláře nebo truhláře? O tom si  
s dětmi povídali pracovníci z Jekhetane společně s kolegy ze ZŠ Hanušovi-
ce a MAS Horní Pomoraví. Ti si pro děti připravili také další aktivity zamě-
řené na spolupráci, týmové myšlení a sebepoznání s jasným cílem. Děti 
si na vlastní kůži vyzkoušely, že práce v týmu je zábavná. Při práci také 
zjistily, v čem jsou dobré a jak mohou se svými silnými stránkami naložit. 

Věříme, že některé z nich střední školu nakonec skutečně vystudují. 
Naše sociální pracovnice Míša Vrbová je ráda doprovodí na prohlídky 
středních škol v rámci aktivity „středoškolákem na zkoušku“. Taková ná-
vštěva přinese největší prospěch dětem v posledním ročníku ZŠ, které 
nemají představu o dalším studiu, nebo se na střední školu bojí přihlásit. 
Pokud se chcete stát „středoškolákem na zkoušku“, napište, zavolejte 
nebo se zastavte v naší kanceláři v Hanušovicích.

 Michaela Vrbová
 Tel: 702 213 244
 Mail: vrbova@hornipomoravi.eu
 www.hornipomoravi.eu

MAS Horní Pomoraví nabízí úklid nebytových prostor – kanceláře, bytovky, paneláky

•	 zametení	a	mytí	podlah
•	 úklid	vstupních	prostor	domu	
•	 mytí	vstupních	dveří	
•	 mytí	madel	zábradlí	

•	 mytí	schránek
•	 mytí	vypínačů
•	 mytí	konstrukce	zábradlí	
•	 mytí	oken	a	osvětlovacích	těles

Kontaktní osoba: Dana Heclová
601 698 003, 
heclova@hornipomoravi.eu
www.mashp.cz

Zimní dny v centru Slůně
Nevíte co s dlouhými zimními dny se svými ratolestmi? Ať rodiče či prarodiče? Tak 

právě pro vás má centrum Slůně výhodnou nabídku zakoupit si vstupné na tři měsíce za 
300 Kč a moct tedy tyto zimní dny trávit v teple centra Slůně.  

Pokud se vám u nás zalíbí, je možnost pokračovat za tyto příspěvky: 1200 Kč/rok, 600 
Kč/pololetí, 300 Kč/čtvrtletí.

Chtěli byste tip na vánoční dárek pro nejmenší? Věnujte rodinám dárkový poukaz 
do Mateřského centra Slůně. Poukaz je možno zakoupit u paní Kristýny Köhlerové,  
tel.: 774 974 501.

 Těšíme se na vás!
 

 Centrum Slůně
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Poznáte se?
Vážení příznivci fotbalu,
Máme pro vás milou vzpomínku na utkání mladších žáků 
halového turnaje v Šumperku. Píše se rok 1992 – 1993 a 
ve staré tenisové hale probíhá halový turnaj, kde mladší 
žáci Hanušovic zvítězili. Finálový zápas byl sveden s Mohel-
nicí. Výsledek 1:0.

Další zápas mladších žáků, tentokrát se píše rok 1994. Sou-
boj s Vikýřovicemi dopadl naprostou výhrou Hanušovic,  
a to 13:0. 
Pozn. Tenkrát se hrálo na velkém hřišti, tj. 11 hráčů.

Vánoční řemeslná dílnička
Po dvouleté pauze v sobotu 12. 11. 2022 v Kulturním domě Hanušo-

vice uspořádal spolek K2 Hynčice, z.s. Vánoční řemeslnou dílničku pro 
malé i velké.

Pro zájemce vánočního tvoření byly připravené čtyři stanoviště. Děti 
si mohly vyrobit a ozdobit přání s obálkou pro Ježíška. Dalším výrobkem 
byly vánoční svícínky ze skleniček, kde se zdobily šišky korálky a zasy-
pávaly umělým sněhem. Na třetím stanovišti si zájemci mohly vyrobit 
andílka nebo hvězdičku různou technikou. Posledním výrobkem byla 
hrazdička-přírodní větvička zdobená baňkami, zelenými větvičkami  
a sušeným ovocem.

 Věříme, že se návštěvníkům tvoření líbilo a s výrobky byli spokojeni.

  Spolek K2 Hynčice, z.s.
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Mistrovství ČR – Hradecký mid a sprint 2022
Do schránky nám tento měsíc připlula další zdravice od Lu-
bomíra Kubíčka, který se v termínu 19. - 20. listopadu 2022 
zúčastnil Mistrovství ČR – Hradecký mid a sprint 2022, který 
pořádá Mushing club Metuje ve spolupráci s Českou asociací 
sleddog sportů v Bělěči nad Orlicí. Lubomír ve své kategorii 
(A - jezdec + 5 - 8 psů) vybojoval 8. příčku. Posíláme gratulace 
a těšíme se na další závodní výsledky.

Hudební odpoledne ve Formance
V úterý 8. listopadu jsme se opět sešli ve Formance, abychom společ-
ně strávili příjemné odpoledne při hudbě v podání pana Karla Weisera. 
Novinkou společného setkání byla soutěž „O nejlepší bábovku“. Byli 
jsme velmi mile překvapeni, kolik se sešlo soutěžních bábovek. Soutěž 
probíhala zcela anonymně formou ochutnávky, kdy porota bodovala 
jednotlivé vzorky bábovek. Všechny soutěžící dostaly milou pozornost  
a nutno přiznat, že všechny bábovky byly výborné.  
 
A jak to celé dopadlo?

1. místo: Štěpánka Škrabalová
2. místo: Věra Matějčková
3. místo: Zdeňka Koblížková

Gratulujeme!
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Půlnoční bohoslužba
Vážení a milí,

„půlnoční“ bohoslužba na Štědrý den se bude konat ve 20:00 hodin v kostele sv. Mikuláše.

 P. Artur Górka

Vítězka soutěže, paní Štěpánka Škrabalová z Jindřichova, se s námi 
podělila o recept výherní bábovky. Zkusíte ji také? 
 

Bábovka paní Štěpánky

Potřebujeme: 5 vajíček, 25 dkg cukr moučka, 200 ml vlažného mléka, 
200 ml oleje, 25 dkg hladké mouky, ¾ prášku do pečiva, 3 vrchovaté 
lžíce Granka

Postup: V jedné míse vyšleháme bílky s trochou soli v tuhý sníh. V dru-
hé míse vyšleháme cukr se žloutky, nejdříve šleháme intenzivně a po 
několika minutách, když je směs světlejší, šlehání zmírníme a začneme 
postupně přilévat vlažné mléko, pak za stálého mírného šlehání olej 
a poté stále za mírného šlehání přidáváme mouku smíchanou s práš-
kem do pečiva. Jakmile je hmota zcela promíchána, vypneme šlehač 

a už jen ručně vařečkou vmícháme sníh z bílků a nakonec jemně vmí-
cháme Granko.
Formu vymažeme sádlem a vysypeme polohrubou moukou.
Pečeme ve vyhřáté troubě na 175°-180° 1 hodinu.
Doporučení: Péct ve spodní části trouby.
 Dobrou chuť!

Další setkání ve Formance proběhne v úterý 6. prosince. A jakou 
soutěž jsme si připravili na předvánoční setkání? Tematické zadání 
pro prosinec: „co na vašem stole nesmí chybět na vánoční svátky?“ 
Pochlubte se s cukrovím, štolou, salátem, či libovolnou vánoční speci-
alitou…

Krásné Vánoce, hodně zdraví, štěstí a pohody  
vám všem přeje Kulturní komise.
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positivJE FESTIVAL 2022

Ve dnech 22. – 25.11.2022 se v Jeseníku konal 4. ročník positivJE FES-
TIVAL 2022.  Pořadatelé festivalu pozvali pana starostu Marka Kostku, 
aby v úterním bloku „Smart region“ spolu s dalšími odborníky diskuto-
vali na téma chytrého a udržitelného rozvoje Jesenicka. Co může dělat 
každá jedna obec pro to, aby byla atraktivnějším místem pro život? Co 
musí dělat region společně, aby šlo Jesenicko vpřed? Co je to smart, co 
udržitelnost, a kde na to všechno najít peníze? 

Diskuze Marka Kostky, Radky Vladykové (výkonná ředitelka Svazu 
měst a obcí ČR), Luďka Krtičky (expert na regionální rozvoj, Ostravská 
univerzita - katedra sociální geografie a regionálního rozvoje a Jana 
Havránka (zakladatel startup Obce v datech) přinesla mnoho inspirace 
pro staro/nové starostky a starosty i pro staro/nové zastupitele. 

 
 MěÚ Hanušovice

Předávání slabikářů v 1. A
Dne 7. 11. 2022 se v 1. A uskutečnilo předávání 

slabikářů.
Začínajícím čtenářům je předali žáci 9. A společně 

se svojí třídní učitelkou Marianou Felnerovou. De-
váťáci slabikáře vyzdobili kresbami a přáním. Prvňá-
ci pro ně pod vedením své paní učitelky Marie Hodí-
kové předvedli hezké vystoupení složené z básniček 
a písniček. Nakonec si všichni společně četli v nových 
slabikářích, hráli si a zpívali. 

Jednalo se o další společnou akci spolupráce de-
váťáků a prvňáků ve školním roce 2022/2023.

     
 Mariana Felnerová

Plavecký výcvik třetích ročníků
Třeťáci se i letos od září do listopadu účastnili tradičního plaveckého 

výcviku. Zpočátku měly některé děti trochu obavy, protože neuměly 
plavat. Po rozdělení do družstev na první lekci, kdy každé družstvo do-
stalo velmi milou a šikovnou paní trenérku, obavy se rozplynuly a děti si 
plavání začaly užívat. Na každé lekci se děti velmi snažily a bylo vidět, že 
dělají velké pokroky. Nejvíce to bylo patrné na dětech, které byly ve sku-
pině neplavců. Celý kurz skončil závody, při kterých všichni ukázali, co se 
naučili a užili si spoustu legrace. Největším zážitkem ale pro děti bylo, 
když jim paní trenérky pustily tobogán. Všichni se už nemůžou dočkat 
příštího roku, kdy na ně čeká ve čtvrté třídě zdokonalovací kurz. Touto 
cestou bychom chtěli moc poděkovat plavecké škole při Aquacentru 
Šumperk a společnosti Vobus za bezpečnou a spolehlivou dopravu do 
Šumperka a zpět.

 H. Jordová, J. Pitáková
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20. jubilejní ročník setkání žáků 8. a 9. tříd a jejich rodičů se zástupci 
středních škol Olomouckého a Pardubického kraje

Již k tradiční akci Základní školy a Mateřské školy Hanušovice patří 
každoroční setkání žáků 8. a 9. tříd a jejich rodičů se zástupci středních 
škol Olomouckého a Pardubického kraje. Přízeň naší škole prokázali 
představitelé středních škol, např. Střední škola řemesel Šumperk, 
Střední zdravotnická škola a Vyšší odborná škola zdravotnická Šumperk, 
Střední odborná škola Šumperk, Hotelová škola Vincenze Priessnitze a 
Obchodní akademie Jeseník, Střední škola gastronomie, farmářství  
a služeb Jeseník, Střední průmyslová škola Jeseník, Vyšší odborná škola 
a Střední škola automobilní Zábřeh, Střední škola sociální péče a služeb 
Zábřeh, Obchodní akademie Mohelnice, Odborné učiliště a Praktická 
škola Mohelnice, Střední škola technická Mohelnice, Střední odborná 
škola Litovel, Střední průmyslová škola a Střední odborné učiliště Uni-
čov, Průmyslová střední škola Letohrad, Střední škola gastronomická a 
technická Žamberk, Střední odborné učiliště opravárenské Králíky, Inte-
grovaná střední škola Moravská Třebová, Střední zemědělská a veteri-
nární Lanškroun, Střední odborná škola Olomouc, spol. s.r.o., Střední 
lesnická škola Hranice, SOŠ lesnická a strojírenská Šternberk, Odborné 
učiliště a Praktická škola Lipová – lázně. Školní akce se zúčastnili také zá-
stupci Informačního poradenského střediska Úřadu práce v Šumperku 
a v Hanušovicích i zástupci MAS HORNÍ POMORAVÍ.

Úvodní slovo na této přehlídce středních škol patřilo řediteli základ-
ní školy – panu Ing. Františku Felnerovi. Poté vystoupil místostarosta 
Hanušovic pan Bc. Jaroslav Mrázek. Výchovná poradkyně PaedDr. 
Vladimíra Žídková přiblížila rodičům vycházejících žáků organizaci 
přijímacího řízení do oborů vzdělání s maturitní zkouškou s využitím 
jednotné přijímací zkoušky z českého jazyka a matematiky ve školním 
roce 2022/2023. Informovala přítomné rodiče o způsobu vyplňování 
přihlášek na střední školy podle předem připravených vzorů. Zodpově-
děla veškeré dotazy zvídavých rodičů v souvislosti s termíny konání jed-
notných přijímacích zkoušek včetně náhradních termínů a seznámila 

rodiče s termíny odevzdání vyplněných přihlášek ke studiu na středních 
školách. Předala zákonným zástupcům žáků důležitá data a čísla v sou-
vislosti s přijímacím řízením.

Rodiče vycházejících žáků získali potřebné informace k významnému 
životnímu kroku svých dětí – volbě budoucího povolání. Seznámili se  
s nabídkou studijních i učebních oborů, s podmínkami přijímacího 
řízení, se dny otevřených dveří na jednotlivých středních školách, se 
studijními i firemními stipendii i s uplatněním zvolených oborů v praxi  
s výhledem na získání zaměstnání pro své děti v našem regionu.

Naše škola je jediná v regionu, která tuto akci zajišťuje pro rodiče 
a vycházející žáky. Potěšilo nás kladné hodnocení této akce ze strany 
rodičů, žáků, zúčastněných zástupců středních škol, IPS Úřadu práce  
i zástupců MAS HORNÍ POMORAVÍ.

V závěru bych chtěla poděkovat všem, kteří se na pořádání akce  
podíleli.

 Za ZŠ Hanušovice Vladimíra Žídková,
 výchovná poradkyně.

Rozsvícení vánočního stromu v Hanušovicích

Kouzelný čas Vánoc si připomněli občané Hanušovic při Rozsvícení 
vánočního stromu v pátek 25. 11. 2022 v H–parku od 16 hodin. Začátek 
pestrého doprovodného programu byl zahájen kulturním vystoupením 
recitačního kroužku pod vedením paní učitelky PaedDr. Vladimíry Žíd-
kové. Poté vystoupil s poděkováním za pěkné vystoupení pan starosta 
– Marek Kostka a předal dětem sladké odměny. Přítomní občané Ha-
nušovic se zaposlouchali do skladeb pěveckého kroužku pod vedením 
paní Mgr. Dagmar Pěničkové a Bc. Michaely Vařekové za hudebního 
doprovodu pana učitele Hrdiny. Pan starosta také poděkoval žákům 
a vedoucím kroužků za připravené kulturní vystoupení. Zaznělé písně 
a přednesené básně umožnily přítomným posluchačům ponořit se do 
nastupující vánoční atmosféry. Podle následného ohlasu se kulturní vy-

stoupení žáků základní školy velmi líbilo. Paní Olga Schwarzová vyzvala 
děti, aby si napsaly či namalovaly na papír přáníčko, za které si mohly 
vyzvednout ve stánku malý dáreček. Rozsvícení vánočního stromu před-
cházelo zapálení prskavek a hlasité odpočítávání dětí od 10. Pak přišla 
ta chvíle, na kterou se všichni těšili – rozsvícení vánočního stromu!!!!  
A doba adventu byla v našem malém městečku zahájena.

 Poděkování náleží panu starostovi a členům kulturní komise za zajiš-
tění sladké odměny pro vystupující žáky.

Radost v očích přinesla dětem i mikulášská nadílka.

 Vladimíra Žídková,
 vedoucí recitačního kroužku
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Od prvního září letošního roku jsme i na naší škole začali s takzva-
nou „novou informatikou“. A co je nová informatika? Především se 
v ní snažíme děti naučit takzvaně informaticky myslet. Dnešní svět, 
na nějž děti připravujeme si už bez technologií ani nelze představit. 
Dennodenně se setkáváme s obrovským množstvím dat a informa-
cí, které je potřeba umět vyhodnocovat a třídit. V informatickém 
myšlení učíme děti systematicky posoudit různá řešení a vybrat to 
nejlepší pro danou situaci. Učíme děti nahlížet na problém jako na 
několik menších postupných kroků pro snazší řešení. Učíme je jejich 
práci plánovat a rozdělovat do postupných logických kroků. Učíme je 

jazykům, pomocí kterých se domluví 
nejen s počítači, ale třeba také s ro-
boty. Abychom tohle všechno mohli 
děti učit pořídili jsme do školy spoustu 
nové výukové IT techniky. Od zbrusu 
nové počítačové učebny, která byla 
zrekonstruována z IROP ve spoluprá-
ci s MAS Horní Pomoraví. Dále jsme 
pořídili interaktivní dotykové displeje, 
mobilní učebnu s patnácti moderními 
tablety a moderní 3D tiskárnu až po 
sadu robotických stavebnic. 

Snažíme se s žáky používat nejen 
známé postupy, ale povzbuzujeme je k hledání nových cest, byť by 
to znamenalo dopouštět se chyb. Protože chyby jsou přirozenou sou-
částí procesu učení a chyby nám ukazují cestu kterou se nemáme vy-
dávat. Chybám se tedy nevyhýbáme, ale učíme žáky s nimi pracovat. 
Informatické myšlení je velmi kreativní proces. Je pravdou, že i mi 
jako učitelé se musíme učit mnoho nového, ale věříme, že to společ-
ně s našimi žáky zvládneme.

 Bc. Jan Vrba, Dis.,
 učitel informatiky

Aplikace pro podporu kariérního poradenství 
Salmondo Junior v praxi

V pátek 25. 11. 2022 v hodinách občanské výchovy si žáci 9.A, 9.B 
mohli vyzkoušet v praxi online nástroj pro efektivní kariérové poraden-
ství na základní škole – SALMONDO JUNIOR. Je to webová pomůcka 
určená pro žáky základní školy, jejich rodiče a výchovné či kariérové 
poradce. Žáci díky ní zjistí, které profese, studijní a učební obory od-
povídají jejich zájmům a silným stránkám a získají tipy pro další rozvoj 
svého nadání. Aplikace je připravena tak, aby s ní žáci mohli pracovat 
plně samostatně. Výsledky jsou zároveň ideálním podkladem pro další 
výchovné a kariérní poradenství.

Co Salmondo Junior přinese škole?
•	 Jednodušší	a	efektivnější	poradenství
•	 Podklady	pro	práci	kariérového	poradce
•	 Usnadnění	dialogu	s	rodiči	a	žáky

Co nabízí Salmondo Junior?
•	 Testování	 –	 odhalí	 zájmy,	 silné	 stránky	 a	 napoví	 vhodné	 školy	 

 a profese
•	 Osobní	profil	–	žáci	si	ujasní,	co	je	baví	a	co	je	pro	ně	důležité
•	 Databáze	škol	a	plán	–	žáci	přehledně	zjistí,	které	školy	mohou	 

 studovat a stanoví si cíl
 

Díky Salmondu Junior mohou žáci lépe zhodnotit své předpoklady k 
dalšímu studiu a společně s výchovným poradcem a rodiči vybrat vhod-
nou střední školu ke spokojenosti všech zúčastněných stran.

Mnoho zdaru při správném výběru střední školy a posléze budoucího 
povolání přeje

 PaedDr. Vladimíra Žídková,
 výchovná poradkyně školy

Nová informatika na naší škole
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Sociální poradna zdarma
MĚSTSKÝ ÚŘAD HANUŠOVICE INFORMUJE:

pomoc s vyplněním žádosti o příspěvek na bydlení

pomoc s kompletací podkladů
orientace v souběhu dávek na bydlení

možnost čerpání obědů do škol 
možnost čerpání potravinové pomoci 
možnost odběru staršího pečiva 

možnost odběru  z humanitárního skladu 
možnost využití sociálního šatníku 

spolupráce se soukromými dárci a sběrnými dvory  

individuální posouzení sociální situace
návrh pomoci na míru
dávkové poradenství

poradenství pro pečující osoby 
pomoc s vyplněním žádosti o příspěvek na péči 

MÚ Hanušovice, kancelář sociální pracovnice

zprostředkování pečovatelské služby apod. 

Katie Podleśná, DiS., tel.: 583 034 426, 602 442 103
email: podlesna@mu-hanusovice.cz

Spaní ve škole – třída 4.A
Ve čtvrtek 10. listopadu 2022 si mohli žáci 4. A společně s paní učitel-

kou a asistentkou vyzkoušet, jaké je to ve škole v noci.
Rodiče přivezli děti v 18 hodin se spacáky a děti si na žíněnkách nej-

prve nachystaly „postýlky“ i se svými oblíbenými plyšáky. Největším 
zážitkem celého večera byla Stezka odvahy, kdy všechny přítomné děti 
prokázaly svou statečnost a splnily celý úsek – někteří sami, někteří ve 
dvojicích. 

Při povídání u čaje jsme uspořádali „Prostřeno“. Ochutnali jsem 
všechny dobroty, které si děti společně s maminkami připravily. Abso-
lutní vítěz nemohl být určen, protože laskominy byly vynikající všechny 

a maminkám děkujeme! Před spaním jsme si pustili večerníčky s Ma-
chem a Šebestovou a po celkem klidné noci jsme posnídali vánočku s 
borůvkovou marmeládou a kakaem. O snídani se zase postaraly paní 
učitelka s paní asistentkou.

Všem se nám spát ve škole moc líbilo a někteří navrhovali, že by tak-
to chtěli spát ve škole každý týden!

 
 Dáša Pěničková, TU 4. A,

 Táňa Mikšiková, asistentka

Sociální poradna zdarma
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Příspěvky našich občanů
Vážení a milí čtenáři… 
jsme velmi potěšeni, že i vy přispíváte do našich novin!  Děkujeme, za básničky a mnoho námětů a připomínek, které nám dodáváte...
Pokud i vy chcete přispět do novin svým postřehem, článkem, básní, zážitky z výletů, neváhejte…

Bílá vločka se za vločkou honí,
zas voní cukroví, tak jako loni.

Blíží se Vánoce
zas sháníme dárky,

Budou veselé? Nebo smutné?
Člověče zpomal, někdo tě honí?
Lepší je přivítat Vánoce v klidu.

Posedět s rodinou s přáteli,
co někteří by dali
za klidné Vánoce

u svítícího stromečku.
Mít úsměv na tváři

a za vším zlým udělat tečku.
Nebýt sám

jak vyhozené ptáče z hnízda,
když venku padá sníh

a vítr si ledovou písničku hvízdá.

U teplých kamen
budeme vzpomínat na vše hezké.
Než řekne nám někdo „ámen“.
Važme si toho, že máme mír,
že nemáme strach o své blízké,

že budou se někde skrývat
a bát se o život svůj.

Na chvíli zastav „stůj“,
rozhlédni se kolem
a podej ruku těm,
co ze strachu si jim
svírá srdce bolem,

co by také rády se svými blízkými
seděli za vánočně prostřeným stolem.

Oni sem nepřišli na „návštěvu“,
je sem vyhnala válka.

teď je dělí strach o blízké a dálka.

Vánoční úvaha

 Věra Matějčková

Vzpomínka

Dne 1.12.2022 si připomínáme nedožitých 80 let  
našeho drahého manžela, tatínka a dědečka, pana 

Milana Schwarzera.
Zároveň dne 7.12.2022 šesté výročí, kdy naposledy 

dotlouklo jeho milující srdce.

S láskou a úctou vzpomíná manželka Zdeňka  
a synové s rodinami.

Kdo Tě znal, ten zná naši bolest,
ten ví, co jsme v tobě ztratili.                                   

V našich srdcích žiješ věčně dále
spi sladce, však se opět shledáme.
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Vzpomínka

Dne 30. prosince 2022 vzpomeneme 5. smutné výročí, 
kdy nás navždy opustil náš milovaný tatínek, dědeček  

a pradědeček pan 

Jan  Večeř z Hanušovic.
S láskou a úctou vzpomínají dcery

Milada, Hana, Eva a Ivana s rodinami

Umlkno srdce znavené,
přestalo bít,

budiž Ti, drahý tatínku,
za všechno vřelý dík.

Jak zvládnout růst cen energií? 
S růstem cen energií se každý vyrovnáváme po svém. 

Naše sociální pracovnice Michaela Vrbová poskytuje pod-
poru těm nejzranitelnějším.  Pokud máte pocit, že se do-
stáváte do nepříjemné nebo rizikové situace, ozvěte se.  
S čím Vám naše kolegyně může pomoci?

•	 Při	jednání s dodavateli energii;
•	 při	 nastavování	 splátkových kalendářů, když vznikne  

 nedoplatek;
•	 s	orientací	ve	smlouvách	a	vyúčtováních;

•	 s	 porozuměním	 formulací	 ve	 smlouvách	 před jejich  
 podpisem;
•	 s	nalezením	možných finančních zdrojů na energie ve  

 vašem domácím rozpočtu;
•	 při	podávání žádostí o dávky státní sociální podpory;
•	 a	dalším	základním	poradenství	v	této	oblasti….

 Kontakt: 
 Bc. Michaela Vrbová
 702 213 244
 vrbova@hornipomoravi.eu

TEPLO DOMA
- Snižte doma teplotu vytápění – snížením byť o jeden jediný  
 stupeň Celsia ušetříte.
- Předtím, než budete krátce a intenzivně větrat, vypněte  
 topení.

ELEKTRICKÉ SPOTŘEBIČE
- Nabíječky, prodlužovačky i jiné spotřebiče vytahujte ze  
 zásuvky, můžete tím ušetřit i několik stovek korun.
- Když se na televizi nedíváte, vypněte ji. 

ŽÁROVKY 
- Pokud to jde, vyměňte postupně žárovky za úsporné nebo  
 LED.
- Když odcházíte z místnosti, vždy zhasněte. 

PRAČKA
- Je lepší prát prádlo na nižší teplotu
- Dbát na správnou naplněnost pračky

VAŘENÍ
- Velikost plotýnky zvolte dle velikosti hrnce.
- Množství vody v konvici přizpůsobte tomu, kolik jí  
 potřebujete (na hrnek kávy není třeba ohřívat velké  
 množství vody).

SPOTŘEBA VODY
- Dejte přednost krátké sprše než koupání ve vaně plné vody
- Nádobí neumývejte pod tekoucí vodou
- Při čištění zubů používejte studenou vodu a po dobu čištění  
 kohoutek zavřete  

Tady je 13 tipů, jak snížit spotřebu energií
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Kinocaffè
Kulturní dům Hanušovice
Neděle 18. 12. 2022 | 15:00 a 18:00

VSTUPNÉDOBROVOLNÉ

15:00 | Space Jam: Nový začátek (Animovaný / Komedie / Fantasy / Sportovní / Rodinný)  

Vítejte ve Space Jamu! Šampión NBA a globální ikona LeBron James se vydává na epické dobrodružství po boku slavného Bugs 
Bunnyho v celovečerním filmu Space Jam: Nový začátek od režiséra Malcolma D. Lee a inovativního filmového týmu Ryana 
Cooglera a Mavericka Cartera. Tato transformační cesta je maniakální mashup dvou světů, který odhaluje, jak daleko se někteří 
rodiče dostanou, aby našli své děti. 

18:00 | 1917 (Drama / Válečný)  

Držitel Oscara® Sam Mendes, režisér bondovek Skyfall, Spectre a filmu Americká krása, natočil jedinečný epický příběh z první 
světové války. Na sklonku jednoho z největších válečných konfliktů všech dob dostali dva mladí britští vojáci Schofield (George 
MacKay) a Blake (Dean-Charles Chapman) zdánlivě nesplnitelný úkol. V nervy drásajícím závodě s časem musí zdolat 
nepřátelské území a doručit zprávu, která má zabránit smrtícímu útoku na stovky vojáků - mezi ohroženými je i Blakeův bratr.
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FILIP SCHWARZER
+420 608 603 683

filip.schwarzer@vaskonzultant.cz
Hlavní 146, 788 33 Hanušovice

www.vaskonzultant.cz
IČO: 05693896

Práce v oblasti financí

HLEDÁME POSILU DO TÝMU

Mladý a přátelský kolektiv

Příjemné pracovní prostředí

Pečlivost a zodpovědnost

Zodpovědné a komunikativní schopnosti

POŽADUJEME

Více informací na emailu
filip.schwarzer@vaskonzultant.cz
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      NA   ŠTĚPÁNA  NENÍ  PÁNA 

                           FK Hanušovice srdečně zve na tradiční 
 

 ,,Štěpánskou zábavu,, 

 
                            V neděli  25.12.2022 v KD v Hanušovicích 
                                              od 20:00 hodin. 
                                          Hudba: DJ  O. Frank 
                                            Vstupné: 100,- Kč 
                                        Občerstvení zajištěno… 
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